



[Experts](#)

‘Walaupun Setitik, Mesti Hargai’, Selamat Hari Air Sedunia 2025

27 March 2025

Setiap tahun pada 22 Mac, dunia memperingati Hari Air Sedunia sebagai peringatan tentang betapa pentingnya air dalam kehidupan seharian kita. Hari Air Sedunia menggesa kita untuk mengambil tindakan segera dalam memelihara dan mengurus sumber air dengan lebih berkesan dan mampan. Sempena Hari Air Sedunia 2025, marilah kita merenung sejenak tentang maksud ‘walaupun setitik, mesti dihargai’.

Air adalah nadi kehidupan dan anugerah yang tidak ternilai. Bermula dengan seteguk air yang menghilangkan dahaga hingga ke limpahan sungai yang menyuburkan tanah pertanian. Setiap titisan air memainkan peranan penting dalam memastikan kesejahteraan kita dan generasi akan datang. Namun, cabaran global seperti perubahan iklim, pencemaran dan pengurusan sumber air yang tidak cekap menjadikan usaha memelihara sumber air semakin mendesak.

Setiap titisan air ada harganya

Air bukan sekadar untuk diminum atau membersihkan diri, namun air juga adalah tunjang utama dalam ekonomi, pertanian dan industri. Malangnya, lebih dua bilion orang di seluruh dunia masih tidak mempunyai akses kepada air bersih. Ini menunjukkan betapa besarnya cabaran dalam pengurusan sumber air secara global.

Mengambil iktibar dari krisis air Cape Town

Pernah dengar tentang 'Hari Sifar' di Cape Town, Afrika Selatan? Pada tahun 2018, bandar ini hampir kehabisan air kerana kemarau berpanjangan dan pengurusan sumber air yang lemah. Krisis tersebut hampir menyebabkan bandar tersebut mengalami 'Hari Sifar' iaitu situasi di mana penduduk terpaksa bergantung kepada bekalan air kecemasan kerana sistem paip air utama hampir kering.

Tindakan pantas seperti kempen penjimatan air, penggunaan semula air, pelaburan dalam loji penulenan air laut dan pembaikan infrastruktur telah menyelamatkan Cape Town dari krisis tersebut. Pengalaman ini membuktikan bahawa perubahan besar boleh dicapai dengan kerjasama antara pihak kerajaan, komuniti dan individu.

Menghargai air adalah tanggungjawab bersama

Kerajaan Malaysia telah melancarkan Strategi Nasional Pengurusan Sumber Air (2017-2030) dan Pelan Hala Tuju Transformasi Air 2040 (AIR 2040) untuk memastikan pengurusan sumber air yang lebih cekap dan mampan. Sempena Hari Air Sedunia 2025, Timbalan Perdana Menteri dan Menteri Peralihan Tenaga dan Transformasi Air, Datuk Seri Fadillah Yusof menegaskan bahawa air adalah sumber kehidupan yang amat berharga dan setiap titisan perlu dimanfaatkan dengan bijak.

Menurut beliau, setiap titisan air menyokong keperluan asas manusia, keseimbangan alam dan pembangunan ekonomi dan mahukan semua pihak untuk bersama-sama memelihara sumber air demi kesejahteraan negara.

Universiti kita juga boleh berperanan

Di universiti kita, kesedaran tentang kepentingan air telah mendorong pelbagai inisiatif untuk menjimatkan penggunaan air dan memelihara sumber semula jadi. Di tempat kerja, Unit Ekosistem Kondusif Sektor Awam (EKSA) bagi Universiti Malaysia Pahang Al-Sultan Abdullah (UMPSA) memainkan peranan penting dengan melaksanakan inisiatif untuk memastikan penggunaan air dilakukan secara jimat dan berhemah. Kempen dan makluman kesedaran diadakan secara berkala sebagai peringatan kepada semua warga UMPSA.

Tip mudah untuk menjimatkan air

Sebagai warga universiti, kita juga boleh memainkan peranan dalam usaha mempercepat perubahan ini dengan mengamalkan penjimatan air dalam kehidupan seharian:

- Baiki kebocoran segera –Tahukah anda bahawa kebocoran kecil boleh membazirkan lebih

daripada 3,000 gelen air setahun? Membetulkan kebocoran pada paip, pili dan tandas dengan segera dapat mengelakkan pembaziran air. Periksa bangunan kampus secara berkala untuk kebocoran supaya kita tidak membazirkan air.

- Pendekkan masa mandi – Mengurangkan masa mandi hanya satu atau dua minit boleh menjimatkan ratusan gelen air setiap bulan. Cuba gunakan pancuran rendah aliran yang mengurangkan penggunaan air tanpa mengorbankan tekanan air.
- Gunakan peralatan cekap air – Jika anda membeli mesin basuh atau mesin pencuci pinggan baharu, pilihlah model yang diberi label penjimatan air. Peralatan ini menggunakan kurang air sambil tetap menjalankan tugas dengan berkesan.
- Siram tanaman pada waktu yang sesuai – Penyiraman tanaman pada waktu yang lebih sejuk seperti awal pagi atau petang boleh mengurangkan penyejatan. Anda juga boleh menggunakan sistem irigasi titisan yang menyasarkan akar tanaman dan memberikan air dengan lebih cekap berbanding sistem sprinkler tradisional.
- Kumpulkan air hujan – Mengumpul air hujan untuk taman atau kegunaan rumah tangga dapat mengurangkan pergantungan kepada air paip. Memasang tong pengumpul air hujan adalah cara yang kos efektif untuk menyimpan air bagi kegunaan bukan potable.

Perubahan demi masa depan

Air adalah hak asas manusia, tetapi juga tanggungjawab kita bersama. Jika kita tidak bertindak sekarang, masa depan sumber air mungkin terancam. Maka, sempena Hari Air Sedunia 2025, marilah kita mengambil iktibar dan mempercepatkan perubahan untuk memastikan air sentiasa tersedia untuk generasi akan datang. Perubahan ini tidak perlu secara drastik tetapi perubahan yang kecil dan konsisten juga akan membantu usaha penjimatan air.

Selamat Hari Air Sedunia 2025!

Sempena Hari Air, marilah kita menghayati peribahasa dengan perkataan 'air':

- Bagai air di daun keladi
Maksud: Memberi nasihat atau usaha yang sia-sia, tidak memberi kesan langsung.
- Air dicincang tidak akan putus
Maksud: Hubungan kekeluargaan atau persaudaraan tidak akan terputus walaupun berlaku perselisihan.
- Umpama air yang tenang, jangan disangka tiada buaya
Maksud: Orang yang kelihatan tenang atau diam mungkin menyimpan kebijaksanaan atau perasaan yang mendalam.
- Seperti air mencari lurah
Maksud: Seseorang yang sentiasa berusaha mencari jalan penyelesaian atau tempat yang sesuai.
- Menyiram air dingin pada sesuatu
Maksud: Mengurangkan semangat atau menghentikan sesuatu yang sedang berkembang.
- Air yang sudah dicincang, tidak akan putus
Maksud: Sesuatu yang telah berlaku, tidak dapat diubah lagi.
- Seperti ikan di luar air

Maksud: Rasa tidak selesa atau terasing dalam situasi yang baharu.

- Darah lebih pekat dari air

Maksud: Hubungan keluarga lebih kuat berbanding hubungan lain.

- Uji air terlebih dahulu

Maksud: Mencuba sesuatu untuk melihat apakah ia berhasil sebelum melibatkan diri sepenuhnya.



Leong Hui Theng

Guru Bahasa

Pusat Bahasa Moden

leonghuiheng@umpsa.edu.my



Jamilah Bebe Mohamad

Guru Bahasa
Pusat Bahasa Moden
jamilahbebe@umpsa.edu.my

Penulis adalah Guru Bahasa, Pusat Bahasa Moden (PBM), Universiti Malaysia Pahang AI-Sultan Abdullah (UMPSA).

Rencana ini adalah pandangan peribadi penulis dan tidak semestinya mencerminkan pandangan rasmi Universiti Malaysia Pahang AI-Sultan Abdullah (UMPSA).

• 47 views

[View PDF](#)

